

The final chapters tell of Del Portillo's loving concern for the sick and needy throughout his life and his dedication to promote apostolic works that would provide social, economic and educational formation for the poor. Alvaro del Portillo was a good and loving friend to many, from Popes to gardeners! He was dedicated to helping the Church in the way that the Church needed to be helped, as he had learned from St. Josemaría and this meant that he helped priests, religious and other Church groups whenever they asked him. In his final years, he experienced the culmination of his years of work in the joyous Beatification of the Founder of Opus Dei, Josemaría Escrivá de Balaguer. A final caress of God's providence allowed Alvaro del Portillo to take a pilgrimage trip to the Holy Land which concluded with his death on the night that he returned to Rome.

Helena Scott and Ethel Tolansky wrote and published *Alvaro del Portillo: The Power of Humility* at a propitious time. It was printed in January, 2014, a few months before the beatification of Alvaro del Portillo in Madrid on September 27, 2014. One of the strengths of this book was that it was published in an inexpensive pamphlet format by The Catholic Truth Society and was available for purchase and dissemination to all the English speaking participants to the beatification of Bishop Alvaro del Portillo.

A critique of the book *Alvaro del Portillo: The Power of Humility* would be its lack of footnotes with sources for the many quotes included in the book, although the sources are mentioned in the bibliography. Another comment would be that this is a popular work for the general public reader. It contains good information about the life and work of Alvaro del Portillo, but it cannot be considered a complete or definitive source as it does not relate all the facts of certain events; these omissions are understandable because of the brief nature of this work.

Helena Scott currently works as a research assistant at the University of Westminster (London) and as a freelance translator and Ethel Tolansky is former Head of French at the University of Westminster. The authors have written several other biographical books for the Truth Society some of which are: *Sophie Scholl and the White Rose: Resistance to the Nazis*, 2012; *A Pope of Surprises: The First Five Years of Pope Benedict XVI's Papacy*, 2010; and Josemaría Escrivá, 2001.

Madonna M. Murphy

Héctor ZAGAL, *Carlos Llano*, México D.F., Nostra Ediciones, 2014, 108 pp.

Carlos Llano (1932-2010) nació y pasó los primeros años de su vida en México. Luego se trasladó a Madrid, donde pidió la admisión en el Opus Dei en 1949. Después de vivir dos años en Roma, formándose junto a san Josemaría, regresó a su país natal en 1952. Colaboró con don Pedro Casciaro y los demás miembros del Opus Dei que llegaron a México a partir de 1949, en la implantación y desarrollo de la Obra en el país, también ocupando, durante muchos años, cargos de gobierno en la institución.

El libro de Héctor Zagal no se detiene en esta importante faceta de la vida de Carlos Llano. Su enfoque es otro: el aspecto intelectual y profesional del biografiado. Carlos Llano –dice el autor– fue un intelectual católico que tuvo cuatro pasiones: enseñar, divulgar, escribir y emprender. Por eso, fue profesor, conferenciante, escritor y empresario.

Héctor Zagal Arreguín, nació en México en 1956. Es licenciado en filosofía por la Universidad Panamericana, obtuvo la maestría en la Universidad Nacional Autónoma de México, y el doctorado en la Universidad de Navarra. Actualmente es miembro del Sistema Nacional de Investigadores y profesor en varias universidades del país. Ha escrito más de veinte libros; la mayor parte, relacionados con su vida académica y la filosofía, pero también ha cultivado el ensayo y la narrativa, sobre diversos temas: política, literatura, historia, gastronomía.

El autor fue discípulo de Carlos Llano y tuvo ocasión de tratarlo personalmente. Además, ha estudiado sus escritos y ha reflexionado sobre el influjo que tienen sus aportaciones en el mundo intelectual y empresarial mexicano. Es uno de los pocos coautores de las obras escritas por Carlos Llano.

Su libro ha sido precedido por tres escritos que el autor recomienda conocer para profundizar en el pensamiento de Carlos Llano: 1) el artículo de Arturo Picos (autor del prólogo del libro de Zagal) titulado “El legado intelectual de Carlos Llano. Una guía para entender su pensamiento” (publicado en la Revista *Istmo*, 311 (2010/2), *Epítome de la filosofía de Carlos Llano*, de Oscar Jiménez (Porrúa, México 2010); y 3) *Carlos Llano en resumen*, de Nahum de la Vega (Ruz, México 2009).

La semblanza biográfica de Zagal, escrita como una introducción a la obra de Carlos Llano, está formada por un prólogo y catorce capítulos con títulos sugerentes como «Hablar de filosofía, hablar de empresa», «La dirección de empresas y la libertad», «Carlos Llano y la postmodernidad», etc. Cada capítulo comienza con una breve frase tomada de los escritos de Carlos Llano. El autor muestra su experiencia como escritor. Utiliza un estilo dialógico y anecdótico, que combina hábilmente profundidad y amenidad.

Víctor Cano